
Setev za razstavo

                 Pisalo se je leto 1905, takrat, ko sem še delal pri sosedu, velikemu kmetu, za tisti 
čas pravem bogatašu. Nastanjen sem bil v njegovi zidanici, po starem se je reklo kot ''ufar''. 
Bivanje v hiši in uporabo zemlje, kjer sem si pridelal hrano sem mu odsluževal z delom na 
kmetiji. Po navadi sem vstajal rano, že okoli pete ure, včasih še kakšno prej. Najprej sem se 
oblekel in stopil do hleva, od koder sem na pašo odgnal  okoli 100 glav živine, od tega okoli 
40 krav, ostali delež pa so predstavljale ovce.

               Po opravljenem delu sem stopil do gospodarja in ga vprašal ali je še kakšno delo za 
postoriti. Po navadi mi je odgovoril naj očistim hlev in dvorišče, ta dan pa mi je rekel naj 
pripravim vola in preorjem njivo. Po opravljenem delu se je že zvečerilo in čas je bil, da 
pospravim orodje. Po zaključenem delu sem trudno legel počitku in kaj hitro zaspal. 

               Naslednji dan sem začel kot po navadi. Najprej živina, nato pa ostala dela. Bil je 
november, čas za sejanje pšenice. Vzel sem vrečo v kateri je bilo seme ter košaro za sajenje, 
ju naložil na voz in se odpeljal proti polju. Tam sem zagledal moža, starega okoli 40 let, ki je 
sedel pod jablano ter puhal iz pipe, mislim, da mi je celo nekoliko pomahal. Pričel sem z 
sejanjem, ne da bi se zmenil zanj. Bil sem nekje na polovici dela, ko sem hotel oditi po vodo, 
kajti zelo me je začelo žejati. Ravno, ko sem odložil košaro je k meni pristopil možakar, ki me
je že ves čas opazoval. Predstavil se mi je kot Ivan Grohar, slikar. Povedal mi je da išče motiv
za svojo novo sliko, vendar ga na najde. Čeprav se na slike in slikanje spoznam kot krava na 
boben, sem mu predlagal, da nariše staro jablano, ki se je že kar nekaj časa podirala na 
travniku. Nekaj je odgovoril, vendar da nisem slišal dobro, saj mi je na prvem mestu bila 
potešitev žeje.

               Ponovno sem se odpravljal sejati, vendar me je mož zopet prekinil. Rekel mi je, da se
z mano želi pogovoriti. Stopila sva pod jablano, saj je sonce nekam čudno pripekalo za ta 
mesec. Povedal je, da me želi tako rekoč ''namalati''. Jaz nisem imel ničesar proti in sem mu 
predlagal, da v ozadju nariše še kozolec in Kamnitnik – skalno steno v bližini Škofje Loke. 
Rekel je tudi, da bo poklical prijatelja Augusta Bertholda , da me bo fotografiral, s pomočjo 
fotografije pa bo naslikal sliko. Gospod Berthold je prišel komaj po dobri uri, ko sem z 
sejanjem že skoraj končal. Kmalu se je zvečerilo, pa tudi z setvijo sem že končal. V zahvalo 
me je odpeljal v vaško gostilno, kjer se mi je oddolžil z nekaj kozarčki. Pošteno opit sem 
odšel domov in s časom skoraj pozabil na ta dogodek. Dnevi so minevali in se ponavljali že 2 
leti, moža pa ni bilo z obljubljeno sliko.

               Nekega večera, ko sem že skoraj zaspal pa je nekdo potrkal na vrata. Odprl sem in 
zagledal tistega moža, gospoda Groharja. Popolnoma nič se ni spremenil, le brado je imel 
nekoliko daljšo. V rokah je nosil velik paket v velikosti 100 x 120 cm, zavitega v lep papir ter 
povezanega z vrvico. Začelo se mi je svitati kaj naj bi to bilo. Pozdravil sem ga in ga z 
veseljem povabil v hišo. Tam sem ga postregel z jabolčnikom. Paket je odvil im mi pokazal 



sliko. Prinesel sem še dve sveči, da se je kuhinja lepo osvetlila. Slika mi je postala jasna in 
prečudovita. O sliki sem si ustvaril precej pozitivno mnenje. Na sliki mi je bila všeč predvsem
slikarska tehnika in vključitev figure oz. mene v pokrajino. Povedal mi je, da je taka tehnika 
slikanja značilna za impresionistične slike. Zatem sem ga vprašal kaj je počel tako dolgo. 
Natanko mi je opisal zakaj je potreboval toliko časa. Povedal je, da mu je ogromno težav 
povzročalo vključevanje (figure) sejalca v krajino, saj tovrstnih slik do sedaj ni slikal. 
Razložil mi je, da je slika nastala z oljnimi barvami. Opisal mi je, da me je na sliki postavil na
polje razdeljeno z pasovi njiv, da se prizorišče dvigne z skalno steno – Kamnitnik. V ozadju 
polja se je videl tudi kozolec. Nad obzorjem (horizontom) slike, ki je komaj zaznaven se opazi
ozek pas neba. Mene je postavil v sredino slike. Slikar mi je povedal tudi, da bo sliko razstavil
letos jeseni v Trstu. Obljubil pa mi je tudi, da me bo povabil k njemu domov, kjer mi bo 
predstavil še več njegovih del, kot so: Brna, Srce Jezusovo, Pod Koprivnikom, Pomlad, 
Macesen, Krompir, Črednik…

               Nekaj dni po razstavi se je g. Grohar vrnil in mi povedal, da se bile tudi pripombe 
čez sliko in, da se bo te snovi ponovno lotil.

               Po kakem mesecu se je ponovno oglasil. Pokazal mi je novo sliko, kjer je bila slika 
bolj pokončna, obdana z močnim, lepim, bogatim okvirjem v obliki gotskega okna. Iz te slike 
se je dalo razbrati kaj je bilo narobe z prvo sliko. Ker je bila setev v drugi polovici dvajsetega 
stoletja še posvečeno dejanje, povezano z simbolnimi dejanji, so ji ljudje dajali negativne 
kritike, prav zato, ker sem vskočil sejati kar tako na hitro, brez kakršnih koli predhodnih 
običajev, ki so jih ljudje takrat imeli.

               Takrat sem Groharja videl zadnjič. Ne vem niti kako so ljudje sprejeli drugo 
različico. Verjamem, da bo tudi prva slika dočakala svoj sloves, mogoče tudi čez komaj sto 
let. Moje življenje se je nadaljevalo kot se je, vendar me zanima kako se je življenje 
nadaljevalo g. Groharju, zanima me če je z sliko zaslovel, ali se je odločil, da poišče nov 
motiv za svojo sliko in življenje tako kot meni, popestri še nekomu. 



Ivan Grohar, Sejalec (1907)
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